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1 Wat is het doel van deze nota? 

Op 21 mei 2021 loopt de milieubeleidsovereenkomst met Recupel af. Tegen die datum moet een 
nieuwe aanvaardingsplichtconvenant ondertekend zijn. Dit impliceert dat er eind februari een 
ontwerp van convenant klaar moet zijn voor de consultatiefase. Daarom werd begin dit jaar een 
project opgestart om ons AEEA-beleid te evalueren. Vanuit de algemene evaluatie bepalen we onze 
visie voor de komende jaren en de rol van Recupel en de ondertekenaars van de convenant. In deze 
nota zetten we de krachtlijnen uit van onze visie. Die gebruiken we als leidraad voor de 
onderhandelingen van de convenant en de uitbouw van ons beleid AEEA.  

De evaluatie-oefening is gehouden in een veranderende context. Het beleid AEEA wordt nog steeds 
sterk bepaald door de AEEA-Richtlijn 2012/19/EU. Er moet echter ook rekening gehouden worden 
met doelstellingen rond circulaire economie, de klimaatdoelstellingen en de Europese Green Deal. 
Ook het Uitvoeringsplan Kunststoffen bevat principes die invloed hebben op de levenscyclus van een 
EEA. Waar het beleid vroeger vooral focuste op selectieve inzameling en milieuconforme recyclage 
van AEEA, zal het Vlaamse beleid naar de toekomst ook focussen op de transitie naar een circulaire 
economie, met aspecten zoals preventie, levensduurverlenging, beschikbaarheid van wisselstukken, 
repareerbaarheid en gebruik en bevorderen van afzet van recyclaat.  

Tegelijk blijft ook het behalen van de Europese inzameldoelstelling prioritair. Het ingezamelde 
gewicht stijgt jaarlijks en met een percentage van iets meer dan de helft zitten we boven het 
Europese gemiddelde. De opgelegde doelstelling van 65% wordt momenteel echter nog niet behaald.   

2 Aanpak van de evaluatie 

Er werd een interne projectgroep samengesteld met leden van team Productketens (inclusief 
beleidsmedewerker voor ecodesign), Vlaanderen Circulair, Lokaal materialenbeheer, Internationaal 
beheer, Team terreincontroles, Onderzoek en Monitoring en staf AMB. De input van deze 
projectgroep zal meegenomen worden bij de onderhandelingen voor een nieuwe 
aanvaardingsplichtsconvenant.  

De projectgroep heeft 2 taken opgenomen. Ten eerste het opmaken van een algemene beleidsvisie 
om EEA zo circulair mogelijk te maken. Daarna werd bepaald met welke instrumenten en op welk 
niveau we willen inzetten om deze omslag te bewerkstelligen (punten 4 en 5).   
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Ten tweede werd de bestaande milieubeleidsovereenkomst en de werking van het Recupel systeem 
geëvalueerd. Een samenvatting van deze oefening werd in een SWOT-tekst gegoten (punt 3.1). Er 
gebeurde ook een evaluatie bij de externe betrokkenen, zowel over de huidige milieubeleids-
overeenkomsten, de huidige regelgeving en mogelijke stappen naar een meer circulaire economie.   

3 Evaluatie 

3.1 RESULTAAT INTERNE EVALUATIE VAN DE HUIDIGE MBO   

3.1.1 Behaalde resultaten in de looptijd huidige MBO, in relatie tot de doelstellingen 

In Europa gold tot 2016 een inzameldoelstelling van 4kg/inwoner. Vlaanderen legde een doelstelling 
van 11kg/inwoner op, wat ook behaald werd. Deze doelstelling werd door Europa verstrengd. Vanaf 
2017 geldt een inzameldoelstelling van 45% van wat gemiddeld de drie voorgaande jaren op de 
markt kwam. Vanaf 2019 geldt een inzameldoelstelling van 65%. 

Belgische producenten, inzamelaars, hergebruikcentra en verwerkers van AEEA die een 
overeenkomst hebben met Recupel, rapporteren aan Recupel. De AEEA-Richtlijn van 2012 legde 
echter ook een rapportering op aan inzamelaars en verwerkers die niet met de beheersorganismen 
samenwerken. Hiervoor werd samen met de OVAM in 2014 de BeWeee-tool ontworpen, die sinds 
2018 onder beheer van de vzw BeWeee kwam. Bedrijven die niet samenwerken met Recupel zijn 
verplicht te rapporteren in BeWeee. Op deze wijze zouden we als overheid een volledig zicht moeten 
krijgen op wat er ingezameld en verwerkt wordt. 

Tijdens de looptijd van de MBO steeg het Belgische inzamelpercentage van 41,4 % (2015) tot 52% 
(2019, voorlopig cijfer). Er wordt dus niet voldaan aan de Europese doorstelling van 65 %. Dit 
resultaat is wel in lijn met onze buurlanden en beter dan het Europese gemiddelde. De stijging van 
de laatste jaren is zowel te danken aan een gestegen inzameling door Recupel, als aan de opgelegde 
rapportering in BeWeee.  Toch blijft de rapportering in BeWeee ondermaats.  

Europa legt ook een aantal verwerkingsdoelstellingen op. De contractuele verwerkers van Recupel 
voldoen aan de CENELEC/WEEELABEX standaarden en behalen de verwerkingsdoelstellingen. Door 
de transparante rapportering in de REP-tool van Recupel hebben we als overheid een volledig zicht 
op de afvalstromen, hun herkomst, hun bestemmingen en de precieze percentages recyclage, nuttige 
toepassing of verwijdering. De rapportering in BeWeee door de inzamelaar en verwerkers zonder 
overeenkomst met Recupel, is veel minder transparant en vaak onvolledig.  

Volgens de gerapporteerde cijfers werd in 2018 72,5% van het totale ingezamelde AEEA gerecycleerd 
of in hergebruik gebracht. 82,7% werd nuttig toegepast.   
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3.1.2 SWOT-analyse  

Hieronder lijsten we de SWOT tabel op, die de synthese vormt van de interne evaluatie. Per 
categorie stippen we de belangrijkste 3 items aan (in vet). 

Sterktes Zwaktes 

⎯ Goede recyclagecijfers verwerkers vanwege 
verplichting CENELEC-conformiteit door Recupel 

⎯ Uitgebreid inzamelnetwerk, gratis voor 
huishoudelijk AEEA 

⎯ Goede monitoring, planning, communicatie en 
rapportering door het beheersorganisme 

⎯ Veel studiewerk Recupel (bezitsmeting, artificiële 
intelligentie, massabalans) 

⎯ Gezonde financiën met afbouw historische 
reserves 

⎯ Systeem van labels (“Erkend recycler” voor privé-
inzamelaars en verwerkers en “Hier recycleert 
men goed” voor de distributie) 

⎯ Sinds 2020 verbeterde afstemming tussen 
verschillende communicatiediensten (Recupel, 
OVAM, HERWIN...) 

⎯ Financiering nationale rapporteringstool BeWeee 
en stroomopvolger AEEA 

⎯ Moeilijkheden om de Europese inzamel- en 

verwerkingsdoelstellingen behalen 

⎯ Lekstromen blijven, vermoedelijk deels via 
schroothandel en export “tweedehands” 

⎯ Nagenoeg geen productie en/of 
productontwerp EEA in België waardoor 
weinig impact op productontwerp (we zitten 
vooral met invoerders aan tafel) 

⎯ Recupel (en federaties die convenant 
ondertekenen) beschouwt haar opdracht nog 
te strikt “vanaf het toestel afgedankt wordt”. 
Circulaire economie is veel breder.  

⎯ Recupel aanvaardt wat op de apparatenlijst 
staat (positieve lijst), Europese 
aanvaardingsplicht geldt voor alle AEEA tenzij 
expliciet uitgezonderd (negatieve lijst) 

⎯ Onvoldoende duidelijkheid mogelijke 
lekstromen via terugname door distributeurs. 
Aanvaardingsplicht voor distributie, maar 
daarna geen afgifteplicht aan Recupel (afval 
zoekt goedkoopste weg) 

Opportuniteiten Bedreigingen 

⎯ Betere handhaving rapporteringsverplichting en 
verificatieverplichting door overheid 

⎯ Belang waardevolle metalen (CRM’s) -dus 
selectieve ontmanteling- aanmoedigen / 
verplichten ipv zo hoog mogelijk tonnage 
conform Richtlijn (kwaliteit <-> kwantiteit). 

⎯ Recente aanname stroomopvolgers AEEA en 
batterijen bij team Terreincontrole OVAM zal 
toelaten lekstromen beter in kaart te brengen 

⎯ Cenelec-standaarden verplichten in heel België 

⎯ Verantwoordelijkheid voor marktplaatsten (e-
commerce) in VLAREMA  

⎯ Recupel-voorstel afgifteplicht koelkasten vanwege 
dure verwerking 

⎯ Verschil in visie tussen Recupel en Waals 
gewest leidde tot gebrek aan akkoord met dit 
gewest sinds 2013 

⎯ Handhaving rapporteringsverplichting wordt 
niet als prioritair beschouwd (buiten OVAM) 

⎯ free-riding door buitenlandse online 
verkopers. 

⎯ Ingevoerde heffingen voor Recupel en Bebat 
die tot verminderd vertrouwen in de Vlaamse 
regering heeft geleid (maar ook tot Bebatfonds 
en de stroomopvolgers) 

⎯ Onvoldoende harmonisatie berekening behalen 
doelstellingen in EU (koplopers/“goede 
huisvaders” hebben meer moeite doelstellingen 
te behalen) 

⎯ EU-doelstellingen massagebaseerd, geen 
motivering terugwinning kritieke 
metalen/kunststoffen.  
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⎯ Onvoldoende middelen handhaving 

⎯ Stroeve verhouding met Denuo en kabinetten 
andere gewesten 

 

3.2 RESULTATEN EXTERNE EVALUATIE  

Naast de interne oefening werden ook externe stakeholders in het voorjaar bevraagd. VVSG en 
Herwin zijn voor een groot deel positief over de samenwerking met Recupel. Een belangrijke 
boodschap is het feit dat in de vorige MBO wel zaken stonden over de circulaire economie 
(preventie, ecodesign en hergebruik), maar dat de resultaten hiervan in de praktijk niet of weinig 
zichtbaar waren. Ze vragen dat preventie en hergebruik ruimer aandacht krijgen.  

Comeos pleit voor een harmonisering van de administratieve verplichtingen van de winkeliers voor 
alle afvalstromen waarvoor een aanvaardingsplicht geldt. In november ontving OVAM het standpunt 
van Denuo rond deze convenant.  Ze stellen voor om op langere termijn meer naar een soort 
“Valipac”-systeem te evolueren om een vrije markt te garanderen en de vertrouwelijkheid te 
bewaren. Op korte termijn willen ze meer transparantie in de gunningsprocedure, meer operatoren 
integreren in het charter-systeem en een betere samenwerking met Recupel.   

Recupel en de ondertekenaars vinden dat hun rol start “vanaf het moment een toestel afgedankt 
wordt”. Hun voorstellen voor stappen naar een circulaire economie zijn vooral gericht op het 
optimaliseren en verhogen van de inzameling en legale verwerking. Recupel werkte samen met 
BEBAT en COMEOS een VLAREMA-voorstel uit voor de aanpak van “free riding” in de e-commerce.  

4 ALGEMENE BELEIDSVISIE: WAT IS EEN CIRCULAIR 
APPARAAT ? 

Alle apparaten die op de markt komen, zijn ontworpen volgens de principes van ecodesign. Ze 
hebben een lage milieu-impact over hun hele levenscyclus.  Ze zijn materiaalefficiënt en bevatten 
geen gevaarlijke stoffen.  Bij hun productie worden zoveel mogelijk kwaliteitsvolle recyclaten ingezet.  
Ze hebben een lange levensduur, zijn gemakkelijk herstelbaar en upgradebaar.  Eens ze afgedankt 
worden gaan ze bij voorkeur naar hergebruik.  De kringwinkels kunnen hier een belangrijke rol in 
spelen.  Alle afgedankte apparaten worden legaal ingezameld en hoogwaardig gerecycleerd in volle 
transparantie.  Ook de kritieke metalen worden functioneel gerecycleerd.  De OVAM heeft toegang 
tot alle data in het inzamel en verwerkingsproces.  
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5 Plan van aanpak ter realisatie van onze 
beleidsprioriteiten 

a) Meer focus op preventie, repareerbaarheid, ecodesign, afzet van recyclaten 

De regelgeving rond uitgebreide producentenverantwoordelijkheid (UPV) focust historisch op het 
inzamelen en milieuconform verwerken van afgedankte elektrische en elektronische apparaten. Deze 
doelstelling blijft belangrijk, maar de maatschappelijke context is intussen in volle verandering. Wij 
verwachten dat de producenten in het kader van UPV ook extra initiatieven nemen en project 
opzetten rond meer circulaire EEA. Het gaat dan concreet over initiatieven inzake hergebruik en 
repair.  Het opzetten van extra proefprojecten rond hoogwaardigere recyclage en inzetten van 
recycled content behoren tot de mogelijkheden.  Indien succesvol kunnen deze opgeschaald worden.  

Om echt impact te hebben op de waardeketen van Elektronica en ICT vanaf het design, is het 
Europese niveau onontbeerlijk. We moeten daarom blijven wegen op het EU-beleid. Het EU 
Actieplan Circulaire Economie schuift Elektronica en ICT naar voor als een van de 7 prioritaire 
waardeketens waar de komende jaren op gefocust wordt. Met het ‘Initiatief voor herbruikbare 
elektronica’ bekijkt de Commissie instrumenten zoals een EU-brede terugnameregeling opdat 
bepaalde AEEA beter ingezameld en verwerkt worden of Europese productnormering opdat 
apparaten ontwikkeld worden met een lange levensduur, makkelijk repareerbaar zijn en de 
wisselstukken vlot beschikbaar zijn. Europa bepaalde de productvereisten hiervoor al voor 10 
productcategorieën, waaronder koelkasten, wasmachines… Volgens onze visie moeten deze 
verplichtingen er voor elk type apparaat komen, waaronder ook smartphones en ICT-materiaal.  

Het ligt ook in de lijn der verwachtingen dat een van komende jaren wordt gestart met een 
herziening van de AEEA-richtlijn. 

Het beperken van gevaarlijke stoffen in elektrische en elektronische apparaten krijgt aandacht via de 
herziening van de RoHS Richtlijn in 2021, hetgeen belangrijk is voor het kwaliteitsvol en onschadelijk 
sluiten van deze kringloop. In de herziening van de ROHS-Richtlijn willen we meer aandacht voor de 
inzet van recycled content. 

Europa zet ook in op een duurzame en autonome bevoorrading van grondstoffen, o.a. via het EU 
Actieplan Raw Materials en een Europese Raw Materials Alliance (ERMA) die zich richt op publiek-
private partnerschappen rond kritieke materialen in hernieuwbare energie toepassingen, e-mobility 
en ruimtevaart. 

Europese initiatieven rond consumentenbeleid, zoals “Right to repair” worden nauw opgevolgd. Een 
aantal van deze onderwerpen wordt momenteel getrokken op federaal niveau, maar OVAM is 
betrokken. Recent werd beslist dat we binnen CCIM het trekkerschap opnemen betreffende het 
thema herbruikbare elektronica. 

Ook voor andere Europese thema’s (vb. garantietermijn, productpaspoort, consumentenrechten, 
groene claims, labels) waar het federale niveau trekker is, moeten we zorgen dat onze standpunten 
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mee op de agenda komen bv. productnormering, REACH, een verplichte inzet van recyclaten, fiscale 
voordelen voor circulaire processen als repair, een verlenging van garantietermijnen,… Concreet 
vermeldt de federale beleidsverklaring het beperken van gevaarlijke stoffen en het gebruik van 
secundaire materialen. Het is belangrijk onze standpunten op de federale agenda te krijgen en 
voorstellen te formuleren. Het Intra Belgische Platform CE is hierin een belangrijk forum. 

Daarnaast zijn subsidies zoals de call CE onmisbaar om proefprojecten op te zetten die met de hele 
cyclus van apparaten rekening houden, inclusief preventie. Het is belangrijk pioniers en innovatieve 
toepassingen te blijven ondersteunen. Mede dankzij de call CE werden interessante projecten 
uitgevoerd of zijn nog in uitvoering:  

− Papillon (call 2017): circulair business model met huishoudtoestellen (Bosch) aan mensen 
met energieschulden en oude energieverslindende apparaten in huis,  

− Smart Re en SUDE (call 2019): herkenbaarheid toestellen en onderdelen door artificial 
intelligence kan leiden tot makkelijker herstel, hoogwaardigere recyclage, eco-modulatie…. 

 

b) Hergebruik stimuleren 

Hergebruik staat hoger op de ladder dan recyclage.  De kringwinkels spelen hier een belangrijke rol.  
In het kader van een producentenverantwoordelijkheid moeten de producenten een eerlijke 
vergoeding betalen voor de voorbereiding op hergebruik.  

Momenteel rapporteren enkel de Kringloopwinkels over hergebruik. Nochtans gebeurt hergebruik in 
Vlaanderen nu al op veel grotere schaal. Door burgers of bedrijven, die de waarde van hun apparaten 
nog zoveel mogelijk te gelde maken (bv tweedehandsverkoop online), of hun afgedankte apparaten 
aan goede doelen schenken. Door export als “tweedehands” (al dan niet terecht) of door winkeliers 
die enkel aan Recupel geven wat elders geen marktwaarde meer heeft. Een groot deel van dit 
hergebruik is perfect legaal, alleen komt het niet in de gerapporteerde cijfers terug. Deze stromen 
moeten aan de hand van studiewerk (zie ook rol Recupel) beter in kaart worden gebracht en kunnen 
mogelijks (deels) meegeteld worden in de gerapporteerde cijfers.  

Door hergebruik beter in te kaart te brengen, kunnen we vooral ook meer gerichte initiatieven 
nemen om hergebruik te stimuleren. Hergebruik staat hoger op de ladder van Lansink, er is zowel 
aan vraagzijde als aan aanbodzijde zeker nog potentieel om meer hergebruik te bereiken via de 
bestaande inzamelkanalen. Dit zowel bij de erkende kringloopsector als daarnaast en liefst ook zo 
dicht mogelijk bij de bron. Daarom is het van belang ook in kaart te krijgen waar een betere selectie 
op hergebruik mogelijk is via de reguliere inzamelkanalen voor AEEA.  

Ook samenwerking met het federale niveau kan bijdragen tot deze doelstelling, bv via een betere 
informatie-uitwisseling met de douanediensten aangaande de export van tweedehands.  Tenslotte 
zijn er hefbomen op Europese niveau. We volgen de herziening van de EVOA-Verordening op de voet 
en ondersteunen de invoering van een exportban om de illegale trafieken van onder meer AEEA aan 
te pakken.  
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c) Maximaal inzamelen en hoogwaardig verwerken 

Willen we de Europese inzameldoelstelling van 65% behalen, dan moeten we blijven streven naar 
meer inzameling en meer rapportering. Algemeen, is de rapportering in Beweee (door inzamelaars 
en verwerkers die niet zijn aangesloten bij Recupel) ondermaats, ondanks de wettelijke verplichting. 
We stellen ook vast dat de rapportering van professioneel AEEA te laag blijft. 

We zien volgende sporen: 

⎯ Blijvende initiatieven door Recupel om hun inzamelpercentage te verhogen, bv gerichte 
sensibilisering; 

⎯ Beter in kaart brengen van alle hergebruik (zie hoger) 
⎯ In de rapportage ook cijfers laten opnemen over de AEEA die legaal via het schroot werd 

ingezameld en verwerkt, bv metalen armaturen zonder gevaarlijk componenten (naar 
analogie met het VALIPAC-systeem). Naast studiewerk door Recupel moet dit middels een 
VLAREMA-wijziging mogelijk gemaakt worden. De AEEA-Richtlijn staat dit toe;  

⎯ Uitwerken van OVAM-datasysteem om AEEA stromen beter in kaart te brengen. Momenteel 
loopt bij team O&M de ontwikkeling van een nieuw digitaal registratiesysteem (voorlopig 
MATIS genoemd) voor afvalstoffen en materialen, waarin elke IHM en verwerker verplicht 
wordt te rapporteren over al haar afvalstromen. De OVAM zal deze gegevens in een 
databank opslaan en op een geaggregeerde manier verder ontsluiten, zodat de inzameling en 
verwerking van afvalstoffen van nabij kan opgevolgd worden. Op die manier kunnen we 
voldoen aan de nieuwe Europese rapporteerverplichtingen ingevolge de kaderrichtlijn, maar 
kunnen we ook inspelen op nieuwe vragen omtrent de tracering van afvalstoffen en de 
circulaire economie. Deze tool zal mogelijk stap voorwaarts betekenen voor het in kaart 
brengen van lekstromen (stromen die niet via het Recupel-systeem worden ingezameld of 
gerapporteerd in BeWeee).  
De gegevens verzameld via de algemene rapportageplicht voor AEEA, hetzij via de REP-tool 
van Recupel, hetzij via de BeWeee-tool moeten het nieuw digitaal systeem voeden en 
omgekeerd. OVAM en vzw Beweee zullen de komende jaren samen moeten bekijken hoe 
deze systemen het beste met elkaar communiceren om de verschillende 
rapporteerverplichtingen na te komen.   

⎯ Blijvende inzet van handhaving op de rapporteringsverplichting en het opsporen en 
aanpakken van lekstromen (bv AEEA in schroot of in gemengd afval, illegale export). De 
nadruk van terreincontroles moet nog meer liggen op neerwaartse controles (afval- en 
materiaalstromen) in plaats van opwaartse (controle van producenten en invoerders). De 
VZW BeWeee en de stroomopvolger zijn belangrijke schakels om de eerste stappen te 
nemen bij de controles op de rapporteringsplicht.   

⎯ Heffingen kunnen dienen om illegale verwerking te beboeten. Ze kunnen ook gebruikt 
worden als een stok achter de deur en als aansporing om de doelstellingen te halen (bv een 
boetesysteem wanneer de inzameldoelstelling niet wordt gehaald). De mogelijkheden op 
regionaal niveau zijn hiertoe evenwel beperkt, zodat eventueel kan overwogen worden dit 
op interregionaal niveau te bekijken.   
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d) hoogwaardigere recyclage door te wegen op het Europees beleid 

De doelstellingen voor inzameling en recyclage worden Europees in de richtlijn AEEA vastgelegd.  
Deze focussen momenteel te veel op het bereiken van een zo hoog mogelijk tonnage. Zo dreigen 
kritieke metalen niet gerecycleerd te worden. Dit zijn vaak elementen die slechts in zeer beperkte 
hoeveelheden aanwezig zijn in de toestellen, maar wel zeer belangrijke grondstoffen zijn voor 
sectoren die belangrijk zijn in de omslag naar een circulaire en klimaatvriendelijk economie. Bij de 
herziening van de AEEA-Richtlijn zullen we erop toezien dat er Europese doelstellingen komen voor 
de functionele recyclage van deze kritieke elementen (momenteel enkel een lijst). We volgen in dit 
verband ook de ontwikkeling van de CEWASTE-standaarden op, die zich net richten op een betere 
terugwinning van de kritieke metalen. 

6 Vertaling van onze visie in onze onderhandelingspositie 
voor de convenant 

a) Extra inspanningen nodig voor preventie en herstel 

De producentenverantwoordelijkheid is ons inziens ruimer dan inzameling en recyclage. Dit moet 
uitgebreid worden tot het nemen van acties om de volledige levenscyclus van de apparaten te 
verduurzamen, om zo mee te werken aan de transitie naar een circulaire economie.  

We vinden dat naast Recupel ook de ondertekenaars van de convenant (de producentenfederaties), 
een aantal concrete engagementen kunnen nemen om extra in te zetten op meer 
herstel/herbruikbaarheid en product-dienst combinaties. Een rol van Recupel ligt bij het meer 
bekendheid geven van interessante projecten van individuele producenten of bij het ondersteunen 
om ze op te schalen. Zoals het project “Papillon”.  

Het Vlarema verplicht dat er in de convenant een bepaald percentage van het budget wordt voorzien 
voor initiatieven rond circulaire economie. Naar analogie met de eerder gesloten convenanten met 
andere sector, lijkt 2,5% een ondergrens (dit levert een budget op grootte orde € 1 miljoen).  

We willen dat Recupel bestudeert of de Kringwinkels een rol kunnen opnemen door de uitbreiding 
van hun werking met een repair-service. Een deel van het hogergenoemde budget kan dan dienen 
om dit te ondersteunen.  

In navolging van de repair-café’s, vaak op vrijwillig initiatief, werd de vzw Repair & Share opgericht. 
Met hun beleidsplan 2022-2026 willen ze bereiken dat het voor de consument een evidentie wordt 
eerst te bekijken of een apparaat nog repareerbaar is, alvorens het af te danken. Daarnaast 
ontwikkelt Repair & Share repareerbaarheidsscores voor apparaten. Het is in het belang van de leden 
van Recupel hierbij nauw betrokken te worden. Repair en share kan een vaste stakeholder worden 
waarmee Recupel op regelmatige basis overlegt.  
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b) Hergebruik meer ondersteunen 

Hergebruik via de erkende kringloopsector verdient een ondersteuning door Recupel. Hergebruik 
geniet vaak de voorkeur op recyclage. Het in hergebruik brengen van de apparaten door de 
kringloopsector heeft een kost, die momenteel deels door de samenleving wordt gedragen. We 
willen dat naast de afvoer, Recupel ook een financiële bijdrage levert aan het hergebruik. Net zoals 
ze dit doen voor de recyclage.  

We proberen in de convenant tot een concrete doelstelling te komen voor een toename van het 
hergebruik via de Kringwinkels. Dit kan gesteund worden door een eventuele aanpassing in 
VLAREMA (9).  

Daarnaast moet ook het hergebruik naast de erkende kringwinkels beter in kaart gebracht worden, 
zodat ook daar gerichte acties kunnen genomen worden. Er is een hele sector die bezig is met 
hergebruik, van de kleine repair-shops in winkelstraten die vaak ook inkoop en verkoop doen, tot de 
traders voor export. Ook deze sectoren moeten beter in kaart gebracht en gesensibiliseerd worden 
via studiewerk van Recupel waarna de OVAM gerichter kan handhaven.  

We willen dat Recupel (ism Comeos) de distributiesector sensibiliseert dat, indien zij een gedeelte 
van hun teruggenomen AEEA niet via Recupel afvoeren vanwege hergebruikwaarde, zij hierover ook 
moeten rapporteren. Ook de goede doelen waarmee Recupel of anderen samenwerken moeten 
gesensibiliseerd worden om correct te rapporteren over de apparaten die zij in hergebruik brengen.  

De inzameling via de reguliere inzamelkanalen van Recupel (containerpark, distributie) moet Zo 
gebeuren dat apparaten die in aanmerking komen voor hergebruik niet beschadigd worden bij de 
inzameling.   De continue evaluatie van de gebruikte inzamelrecipiënten is een belangrijke schakel 
hierin.  

 

c) Behalen van de inzamel- en verwerkingsdoelstellingen 

Dé sterkte van Recupel is momenteel het uitgebreide inzamelnetwerk voor huishoudelijk AEEA. 
Recupel sensibiliseert over en vergoedt de recyclageparken, de Kringwinkels en een uitgebreid 
netwerk van 3231 inzamelpunten bij de winkeliers. Wat via deze circuits bij de verwerkers terecht 
komt, wordt verwerkt conform de WEEELABEX/CENELEC standaarden. Het gebruik van de REP-tool 
garandeert een kwalitatieve en transparante monitoring en rapportering. Ook professioneel AEEA 
ingezameld via operatoren die een samenwerkingsovereenkomst met Recupel hebben (‘Recupel 
Erkende Recylers”) wordt via de REP-tool opgenomen in de cijfers. Recupel behaalde in Vlaanderen 
voor het huishoudelijk AEEA een inzamelpercentage van 50,1% (cijfers 2019). Er wordt een 
inzameldoelstelling opgelegd aan Recupel die ervoor moet zorgen dat het behalen van de Europese 
inzameldoelstelling van 65% binnen bereik komt voor het Vlaamse Gewest. Dit betekent dat Recupel 
ook haar deel van de verantwoordelijkheid moet opnemen om de kloof te dichten, zonder evenwel 
de volledige doelstelling van 65% op te leggen aan Recupel.  

Daarnaast moet Recupel acties blijven ondernemen om een beter beeld te verwerven van het (A)EEA 
dat niet via haar standaard kanalen wordt ingezameld. Vooral bij sectoren waar de rapportering laag 
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blijft maar zeker nog AEEA aanwezig is, zoals de schroothandel, containerdiensten... Dit kan mede 
door gerichte infosessies, waar de OVAM haar medewerking aan verleent. In maart 2020 werden 
reeds 3 infosessies voorbereid voor de schroothandel (maar uitgesteld wegens de lockdown). Hier 
kwam het gewest de regelgeving verduidelijken, rapporteringstool BeWeee werd voorgesteld en 
Recupel verduidelijkte welke dienstverlening ze aan de schroothandelaars kon aanbieden.  

Een deel van het AEEA wordt momenteel legaal als schroot verwerkt. Denk bijvoorbeeld aan 
armaturen van buislampen, die vooral uit aluminium bestaan en niet moeten gedepollueerd worden. 
Probleem is echter dat deze gewichten niet terugkomen in de rapportering. We willen dat Recupel 
(het potentieel van) deze stroom in kaart brengt. Het gedeelte dat legaal verwerkt wordt, kan door 
een gefundeerde schatting meegeteld worden in de gerapporteerde cijfers aan Europa.  

De bezitsmeting van Recupel blijft een onmisbaar instrument om tendensen in het (A)EEA-landschap 
in kaart te brengen. Dit onderzoek moet op periodieke basis behouden blijven.  

Recupel verleent ook haar medewerking aan de Europese werkgroep die de berekeningstool “WEEE 
generated” beheert. Lidstaten kunnen de Europese inzameldoelstelling op twee manieren bereiken: 
door 65% in te zamelen van de hoeveelheid die gemiddeld de drie voorgaande jaren op de markt 
kwam. Of door 85% in te zamelen van de in de lidstaat beschikbare AEEA. We willen dat Recupel een 
studie uitvoert in hoeverre deze laatste doelstelling voor België haalbaar is en de resultaten van deze 
studie voorlegt aan de OVAM. 

Recupel moet ook betrokken worden bij het project van O&M dat een algemene 
rapporteringsverplichting voor alle transporten zal invoeren. De rapportering van Recupel moet 
compatibel zijn met dit systeem.  

 

d) Afzet van recyclaten bevorderen 

Momenteel loopt een project waarin Miele samenwerkt met verwerker Coolrec. Kunststof hoezen 
van een bepaald type stofzuiger worden door de verwerker apart gehouden en opnieuw aan de 
producent bezorgd voor inzet in nieuwe apparaten. Voorbeeldprojecten als deze moeten gepromoot 
en opgeschaald worden. Ook hier willen we via de convenant dat Recupel, de ondertekenende 
federatie en hun leden een engagement opnemen om projecten op te zetten om de afzet van 
recyclaten te bevorderen en te promoten. Er zal getracht worden om dit in de convenant concreter 
in te vullen.   

Bijkomend vragen we aan Recupel om de huidige afzet van gerecycleerde kunststoffen uit AEEA in 
kaart te brengen.   

 

e) Goede afspraken rond handhaving 
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Gezien de beperkte middelen en bevoegdheden voor handhaving blijven we van Recupel vragen dat 
zij bij het vinden van free riders, of bij tekortkomingen bij hun eigen leden, zelf de eerste stappen 
nemen. Bij het doorgeven aan de OVAM hoort dan ook een historiek van de reeds genomen stappen.  

Wat betreft de illegale verwerking en export, blijft  handhaving door de overheden een absolute 
prioriteit. Naast de aanpak van milieumisdrijven is ook een correcte rapportering prioriteit. De 
stroomopvolgers, gefinancierd door de beheersorganismen, zijn hierbij een belangrijk hulpmiddel. De 
financiering van de stroomopvolger AEEA is momenteel als proefproject gegarandeerd tot het 
aflopen van de MBO. Bij positieve evaluatie willen we deze samenwerkingsvorm met Recupel 
verderzetten.  

f) Overleg met stakeholders 

Denuo stelt op langere termijn een Valipac systeem voor dat het lopende systeem van toewijzingen 
en lastenboeken voor de huishoudelijke markt afschaft. Het huidig Recupelsysteem voor 
huishoudelijk AEEA garandeert nu net volledige transparantie en een hoge kwaliteit van recyclage.  
Elke inzamelaar en verwerker wordt geaudit en is WEEELABEX gecertificeerd.  

Voor het professioneel AEEA is er op dit moment reeds een soort “Valipac”-systeem, met een vrije 
markt. Recupel betaalt momenteel enkel een rapporteringsvergoeding, net zoals Valipac. De 
inzamelaar maakt zelf de afspraken met de ontdoener, Recupel komt, net zoals in het Valipac-
systeem hierin niet tussen.  

Mede omwille van het verschil in visie rond de invulling van de UPV liep het operationeel overleg met 
de federatie van verwerkers tijdens de looptijd van de huidige milieubeleidsovereenkomst vast. In 
december 2020 is een aanzet gegeven om het overleg tussen Denuo, Recupel en OVAM opnieuw op 
te starten in een constructieve sfeer.  

Naast ad hoc overleg tussen Recupel en de verwerkingssector willen we éénmaal per jaar een 
overleg met aanwezigheid van de gewesten en de betrokken stakeholders.  

Het overleg Recupel – OVAM – hergebruiksector HerWin/Ressources blijft behouden. We vragen dat 
“Repair en Share” mee betrokken wordt.  

Van een vast overlegmoment Recupel – OVAM – Interafval wordt de wenselijkheid geëvalueerd, 
momenteel verloopt het overleg tussen Recupel en Interafval echter al constructief.  

Het intergewestelijk overleg met Recupel bevordert de intergewestelijke afstemming tussen de 
administraties en wordt behouden. Ook het strategische overleg, in bijzijn van de drie kabinetten 
blijft noodzakelijk.  

We willen dat Recupel mee de vinger aan de pols houdt in de evoluties op het Europees niveau.  Daar 
waar onze visie gelijk loopt kunnen wij elkaar versterken.  

Tijdens de duurtijd van de huidige MBO werd regelmatig overleg opgestart tussen de verschillende 
communicatiediensten (OVAM, Herwin, Bebat…). Dit om de verschillende campagnes beter op elkaar 
te kunnen afstemmen. We willen dit overleg met de OVAM verankeren in de convenant.  
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Ook het regelmatig overleg tussen Recupel en het team Terreincontrole (inclusief de 
stroomopvolgers) moet in de convenant verankerd worden.  

g) Geldigheidsduur convenant 

Deze convenant blijft geldig tot het van kracht worden van de herwerkte AEEA-Richtlijn , met een 
maximale looptijd van 8 jaar. In tegenstelling tot een MBO kan een AVP-convenant relatief eenvoudig 
worden gewijzigd tijdens de looptijd indien dit nodig zou blijken. 
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